

ECON 107 | الجزئي الاقتصاد مبادئ

Principles of Microeconomics

الوصف: يتناول هذا المقرر الأسس النظرية للاقتصاد الجزئي، ويدرس سلوك الأفراد والمنشآت في اتخاذ قراراتهم الاقتصادية في ظل الندرة، ومفاهيم العرض والطلب وآليات تحديد الأسعار وتوازن السوق.

Description: This course introduces the foundational principles of microeconomics, examining how individuals and firms make economic decisions under scarcity. Topics include supply and demand, price determination, and market equilibrium.

ECON 203 | الكلي الاقتصاد مبادئ

Principles of Macroeconomics

الوصف: يدرس هذا المقرر الاقتصاد على المستوى الكلي، ويتناول المفاهيم الأساسية كالناتج المحلي الإجمالي، والتضخم، والبطالة، والسياسات النقدية والمالية وأثرها على الاقتصاد الوطني.

Description: This course examines the economy at the aggregate level, covering key concepts such as GDP, inflation, unemployment, and the role of monetary and fiscal policies in shaping national economic performance.

ECON 104 | الاقتصادي الفكر تاريخ

History of Economic Thought

الوصف: يستعرض هذا المقرر تطور الفكر الاقتصادي عبر العصور، من المدارس الكلاسيكية والنيوكلاسيكية وصولاً إلى الاتجاهات الحديثة، مع تسليط الضوء على إسهامات المفكرين الاقتصاديين الكبار.

Description: This course traces the evolution of economic thought from classical and neoclassical schools to modern approaches, highlighting the contributions of major economic thinkers and their lasting impact on the discipline.

ECON 304 | الرياضي الاقتصاد

Mathematical Economics

الوصف: يتناول هذا المقرر تطبيق الأساليب الرياضية في تحليل المشكلات والنماذج الاقتصادية، ويشمل أدوات التحليل الرياضي المستخدمة في النظرية الاقتصادية الحديثة.

Description: This course covers the application of mathematical tools to economic modeling and analysis, equipping students with quantitative methods essential for advanced study in economics.

ECON 108 | المتوسط الجزئي الاقتصاد

Intermediate Microeconomics

الوصف: يُعمّق هذا المقرر الفهم النظري لسلوك المستهلك والمنتج وهياكل السوق المختلفة، مع التركيز على التحليل الاقتصادي الدقيق لآليات توزيع الموارد.

Description: This course deepens students' understanding of consumer and producer theory and market structures, with emphasis on rigorous economic analysis of resource allocation mechanisms.

ECON 207 | المتوسط الكلي الاقتصاد

Intermediate Macroeconomics

الوصف: يتناول هذا المقرر النماذج الاقتصادية الكلية المتقدمة، ويحلل العوامل المحددة للدخل القومي والتشغيل والسياسات الاقتصادية الكلية في الاقتصادات المفتوحة والمغلقة.

Description: This course examines advanced macroeconomic models and analyzes the determinants of national income, employment, and stabilization policies in open and closed economies.

ECON 305 | (١) القياسي الاقتصاد

Econometrics I

الوصف: يُعرّف هذا المقرر الطلاب بالأساليب الإحصائية والقياسية المستخدمة في تحليل البيانات الاقتصادية، مع التركيز على بناء النماذج الاقتصادية القياسية واختبار الفرضيات.

Description: This course introduces students to statistical and econometric methods used in economic data analysis, focusing on building econometric models and hypothesis testing.

ECON 309 | (٢) القياسي الاقتصاد

Econometrics II

الوصف: يتوسع هذا المقرر في تقنيات القياس الاقتصادي المتقدمة، ويدرس نماذج السلاسل الزمنية والبيانات المقطعية والمعادلات الأنية، مع التطبيق على البيانات الاقتصادية الفعلية.

Description: This course extends students' knowledge of advanced econometric techniques, covering time series, panel data, and simultaneous equation models with practical applications to real economic data.

ECON 404 | اقتصادية تنمية

Economics of Development

الوصف: يدرس هذا المقرر نظريات وسياسات التنمية الاقتصادية، ويتناول محددات النمو الاقتصادي في الدول النامية والتحديات التي تواجهها في تحقيق التنمية المستدامة.

Description: This course examines theories and policies of economic development, analyzing the determinants of growth in developing economies and the challenges they face in achieving sustainable development.

ECON 300 | العمل اقتصاديات

Labor Economics

الوصف: يتناول هذا المقرر أسواق العمل من منظور اقتصادي، ويدرس عرض العمل والطلب عليه، وتحديد الأجور، والبطالة، وسياسات سوق العمل وارتباطها بالتنمية الاقتصادية.

Description: This course examines labor markets from an economic perspective, covering labor supply and demand, wage determination, unemployment, and the relationship between labor market policies and economic development.

ECON 303 | والبنوك النقود

Money and Banking

الوصف: يستعرض هذا المقرر النظام النقدي والمصرفي، ويدرس وظائف النقود وأدوات السياسة النقدية ودور البنوك المركزية والمؤسسات المالية في الاقتصاد الوطني.

Description: This course covers the monetary and banking system, examining the functions of money, monetary policy instruments, and the role of central banks and financial institutions in the national economy.

ECON 410 | السلوكي الاقتصاد

Behavioral Economics

الوصف: يدمج هذا المقرر بين الاقتصاد وعلم النفس لدراسة كيفية اتخاذ الأفراد لقراراتهم الاقتصادية الفعلية، ويتناول الانحيازات المعرفية والسلوك غير العقلاني وتطبيقاتهما في السياسات العامة.

Description: This course integrates economics and psychology to examine how individuals actually make economic decisions, covering cognitive biases, irrational behavior, and their applications in policy design.

ECON 301 | الصناعي الاقتصاد

Industrial Economics

الوصف: يحلل هذا المقرر هياكل السوق وسلوك المنشآت في ظل المنافسة غير الكاملة، ويتناول استراتيجيات التسعير والتمييز والاندماجات والسياسات التنظيمية.

Description: This course analyzes market structures and firm behavior under imperfect competition, examining pricing strategies, market concentration, mergers, and regulatory policies.

ECON 302 | الطبيعية والموارد البيئة اقتصاديات

Environmental and Natural Resource Economics

الوصف: يتناول هذا المقرر الأدوات الاقتصادية لتحليل قضايا البيئة واستدامة الموارد الطبيعية، ويدرس الفشل السوقي والسياسات البيئية والتنمية المستدامة.

Description: This course applies economic tools to environmental issues and natural resource management, examining market failures, environmental policy instruments, and the economics of sustainable development.

ECON 306 | الدولي الاقتصاد

International Economics

الوصف: يدرس هذا المقرر نظريات التجارة الدولية وحركة رأس المال، ويتناول سياسات التجارة الخارجية ومحددات سعر الصرف ونظام المدفوعات الدولية.

Description: This course examines theories of international trade and capital flows, covering trade policy, exchange rate determination, and the international payments system.

ECON 308 | الرقمي الاقتصاد

Digital Economy

الوصف: يستكشف هذا المقرر التحولات الاقتصادية الناجمة عن التكنولوجيا الرقمية، ويتناول أسواق المنصات الرقمية والاقتصاد التشاركي وتأثير التحول الرقمي على النمو والتنافسية.

Description: This course explores the economic transformations driven by digital technology, examining platform markets, the sharing economy, and the implications of digital transformation for growth and competitiveness.

ECON 402 | والتواصل البحث مناهج

Economics Research and Communication

الوصف: يزود هذا المقرر الطلاب بمهارات البحث العلمي في الاقتصاد، ويشمل تصميم البحوث وكتابتها وتقديمها، مع التركيز على التواصل الفعال للنتائج الاقتصادية.

Description: This course equips students with research skills in economics, covering research design, academic writing, and effective communication of economic findings to diverse audiences.

ECON 400 | الألعاب لنظرية الاقتصادية التطبيقات

Economic Applications of Game Theory

الوصف: يُعرّف هذا المقرر الطلاب بنظرية الألعاب وتطبيقاتها في تحليل التفاعلات الاستراتيجية بين الأفراد والمنشآت والحكومات، مع التركيز على مفاهيم التوازن وآليات التعاون.

Description: This course introduces game theory and its economic applications, analyzing strategic interactions among individuals, firms, and governments with emphasis on equilibrium concepts and cooperation mechanisms.

ECON 405 | الإداري الاقتصاد

Managerial Economics

الوصف: يطبق هذا المقرر المفاهيم الاقتصادية على اتخاذ القرارات الإدارية في المنشآت، ويتناول تحليل الطلب والتكاليف والتسعير والتخطيط الاستراتيجي في سياقات الأعمال.

Description: This course applies economic concepts to managerial decision-making, covering demand analysis, cost management, pricing strategies, and strategic planning within a business context.

ECON 406 | الضخمة والبيانات الاقتصادي التنبؤ

Economic Forecasting and Big Data

الوصف: يتناول هذا المقرر أساليب التنبؤ الاقتصادي الحديثة وتوظيف البيانات الضخمة في التحليل الاقتصادي، مع التطبيق على مسائل التخطيط وصنع القرار.

Description: This course covers modern economic forecasting methods and the use of big data in economic analysis, with applications to planning and evidence-based decision-making.

ECON 409 | الاقتصادية الجدوى دراسات

Feasibility Studies

الوصف: يدرّب هذا المقرر الطلاب على إعداد وتقييم دراسات الجدوى الاقتصادية للمشاريع، ويشمل التحليل المالي والاقتصادي والفني وتقييم المخاطر.

Description: This course trains students to prepare and evaluate economic feasibility studies for projects, covering financial, economic, and technical analysis along with risk assessment.

HSA 472 | الصحة اقتصاديات

Health Economics

الوصف: يطبّق هذا المقرر الأدوات الاقتصادية على قطاع الرعاية الصحية، ويتناول تمويل الصحة وتخصيص الموارد الطبية والسياسات الصحية وأثرها على كفاءة المنظومة الصحية.

Description: This course applies economic tools to the healthcare sector, examining health financing, medical resource allocation, and the impact of health policies on system efficiency.

ECON 430 | التعاوني التدريب

CO-OP Training

الوصف: يتيح هذا المقرر للطلاب اكتساب خبرة ميدانية عملية في بيئة العمل المهنية، مما يعزز الكفاءات التطبيقية ويربط بين المعرفة الأكاديمية ومتطلبات سوق العمل.

Description: This course provides students with hands-on professional experience in a work environment, strengthening applied competencies and bridging the gap between academic knowledge and labor market requirements.